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هشت میلیارد تن ذخیره اثبات شده معدنی 
همایش کرمان آیدکس ۲۰۲۴ با هدف گذر از اقتصاد منبع پایه به دانش و فناوری، با ارائه 

۲۵۰ پروژه به ارزش ۲۰۰ همت فرصت سرمایه گذاری و تأمین نیازهای توسعه در بخش های 
مختلف از اواسط هفته جاری  به مدت چهار روز در ماهان شهرستان کرمان گشایش یافت. 

همچنین سفرای برخی کشورها، فعالان بخش خصوصی و مدیران کشوری از جمله میهمانان 
این همایش هستند .استان کرمان با ظرفیت های بی نظیر حوزه کشاورزی، صنعت و معدن، 

انرژی و گردشگری ظرفیت های مغفول مانده بسیاری دارد که برگزاری همایش کرمان 
آیدکس به همت اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی، استانداری کرمان و سایر متولیان 

و دستگاه ها و سرمایه گذاران درصدد فعال سازی این ظرفیت ها بر پایه فناوری و اقتصاد 
پایدار است.

ظرفیت بی بدیل تولید انرژی خورشیدی، وجود هشت میلیارد تن ذخیره اثبات شده از 
۴۲ نوع ماده معدنی و رتبه نخست صادرات محصولات کشاورزی فقط بخشی از ویژگی های 

منحصر به فرد دیار کریمان را نشان می دهد.
سیدمهدی طبیب زاده رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی استان کرمان به 

عنوان مجری این همایش گفت: با مشارکت همه اقشار هدف این همایش در اقدامی 
نوین برای گذر از اقتصاد مبتنی بر منابع را با حضور همه حاضران کلید خواهیم زد و با 

راهنمایی تمامی متولیان و دست اندرکاران این تحول رقم می خورد. همچنین رسانه ها و 
سرمایه گذاران با شرکت در همایش نشان می دهند که همه برای کار بزرگ تر همسو شدیم. 

طبیب زاده با تأکید بر اینکه کرمان سرزمین شگفتی های پنهان است و ظرفیت کشاورزی 
و معدن این استان به صورت عجیب گسترده است، تصریح کرد: فقط گوشه ای از این 

ظرفیت ها را ارایه کردیم و باید مابقی را کشف و به عنوان منابعی برای آینده روشن این استان 
به کار گیریم.

ـــرش بـ

ارتقای بین المللی 
سازمان ملی استاندارد

خلع ید از هزار هکتار 
زمین در شهرک های 

صنعتی

فعال بودن سامانه تجارت

ــه، ســـازمـــان ملی  ــ ــه ده بــعــد از س
ــدارد ایـــــران بـــه عضویت  ــانـ ــتـ اسـ
 ILAC اتحادیه نظام آزمایشگاهی 
بین المللی  اعتباربخشی  )نــهــاد 
ــی( درآمــــــد. مــهــدی  ــاه ــگ ــش ــای آزم
اســام پــنــاه، رئیس ســازمــان ملی 
استاندارد ایران با بیان این مطلب 
از دومــیــن توفیق ایــن ســازمــان در 
عرصه بین المللی خبر داد و گفت: 
ایـــن نــهــاد اعــتــبــاردهــی، ابـــزارهـــا و 
زیرساخت های فنی بــرای ارزیابی 
آزمــایــش،  کالیبراسیون،  انطباق 
نــتــایــج آزمـــایـــش هـــای پــزشــکــی و 
بازرسی، برنامه های تست مهارت 
و تولید مواد مرجع معتبر را فراهم 
می کند. همچنین در ۲۷ فروردین 
۱۴۰۳، سازمان ملی استاندارد ایران 
به عضویت نهاد اعتباربخشی و تأیید 
صاحیت اتحادیه آسیا- اقیانوسیه 

)APAC( درآمد.

 توقف تولید 
درزمان تعلیق پروانه

مدیرکل  طــاهــری،  محمدحسین 
ــدارد اســتــان تــهــران گفت:  ــان ــت اس
بــازرســان ایــن اداره کل در جریان 
بازرسی از یک واحــد تولیدکننده 
ماکارونی در استان تهران، خط تولید 
آن را به دلیل تولید در زمان تعلیق 
مدیر  نداشتن  و  استاندارد  پروانه 

کنترل کیفیت پلمب کردند.
طاهری افزود: این واحد تولیدکننده 
به نام ماکارونی که پیش از این پروانه 
کاربرد نشان استانداردش تعلیق 
شده بــود، به دلیل نداشتن مدیر 
زمــان  در  تولید  و  کیفیت  کنترل 
تعلیق پروانه، تخلف کــرده و برای 
مراجع  بــه  قانونی،  رسیدگی های 

ذی صاح ارجاع شد.

غ از مسائل حقوقی و قضایی،  فار
اینکه عــده ای دلال زمین دریافت 
و احتکار می کنند در شهرک های 
صنعتی چــنــدان مــصــداق درستی 
نــدارد زیرا در شرایط فعلی اقتصاد 
ایران سرمایه گذاری روی زمین های 

شهرک های صنعتی مزیتی ندارد.
ســیــد حــســن غــضــنــفــری مــعــاون 
برنامه ریزی سازمان صنایع کوچک 
ــرک هــای صنعتی ایــــران با  ــه و ش
بیان اینکه معمولاً برای اخذ زمین 
طریق  از  صنعتی  شهرک های  در 
سامانه واگـــذاری الکترونیک باید 
ــزود: وقتی با فردی  اقــدام شــود، اف
قـــرارداد منعقد می کنیم همزمان 
ح  یک برنامه زمانبندی اجــرای طر
هم اخذ می شود؛ طرح ها به صورت 
تک به تک در کمیته پایش مستقر در 
شرکت های استانی بررسی می شود. 
اگر طرحی از برنامه زمانبندی خود 
ــاده بـــاشـــد، بـــا حضور  ــتـ عــقــب افـ
سرمایه گذار دلایــل عقب افتادگی 
ــس از  ــی می کنند. اگـــر پ ــررس را ب
بررسی های انجام شده مشخص 
شد طرح توجیه دارد با تطویل برنامه 

زمانبندی موافقت می شود.

اوایل هفته جاری اخباری در فضای 
مجازی مبنی بر وجــود اختال در 
سامانه تــجــارت از بــرخــی فعالان 
اقتصادی، برای صدور کد ۸ رقمی 
ثبت سفارش منتشر شده بود که 

وزارت صمت این موضوع را رد کرد.
وزارت صنعت، معدن و تجارت در 
پاسخ به پیگیری ایرنا اعــام کرد: 
ایــن ســامــانــه مشکلی نـــدارد و در 
دسترس فعالان اقتصادی است هر 
چند امکان دارد در بعضی موارد به 
خاطر ازدیاد مراجعه، سامانه با کندی 
روبــه رو باشد اما اختال یا مشکل 
ــدارد. بر ایــن اساس  زیرساختی نـ
اختالی در سامانه جامع تجارت 
وجود ندارد و این سامانه فعال است.

اخبار
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فـــراهـــم کــــردن بــســتــرهــایــی بــــرای معرفی 
ظرفیت های سرمایه گذاری استان ها و مناطق 
مختلف کشور یک ضرورت است که به جد از 
طرف اتاق ایران پیگیری و حمایت می شود؛ 
چراکه رویکرد این رویــدادهــا گذر از اقتصاد 
مبتنی بر منابع برای دست پیدا کردن به اقتصاد 
دانش محور و جذب سرمایه های جدید ریالی و 

ارزی است.
حسین پیرموذن نایب رئیس اتاق بازرگانی، 
صنایع، معادن و کشاورزی ایــران با اشــاره به 
همایش کرمان آیدکس ۲۰۲۴ گفت: الگوپذیری 
ازاین  رویداد در سطح همه استان ها اقدامی 
مؤثر در مسیر جذب سرمایه های جدید است. 
این همایش بین المللی فرصت ارزشمندی برای 
تحقق توسعه پایدار در استان کرمان است و 
به معرفی فرصت های سرمایه گذاری با گذر از 
اقتصاد منبع محور و پایه ریزی توسعه اقتصادی 

بر مبنای دانش و فناوری منتهی می شود.
به گزارش ایرنا، نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران با 
اشاره به اینکه اتاق های سراسر کشور بر اساس 
مأموریتی که دارند جذب سرمایه های جدید با 
هدف حرکت به سمت اقتصاد دانش محور را 
دنبال می کنند، تأکید کرد: رویداد بین المللی 
کرمان  آیدکس با حضور سفرا و مدیران ارشد 
کشورهای مختلف، فرصت مناسبی است تا 
با نگاهی جدید و گفتمان  محور، شاخص های 

توسعه پایدار کرمان را با استفاده از شیوه های 
فناورانه و جدید شناسایی و در راستای جذب 
بین المللی  سطح  در  سرمایه ها  هدفمند 

حرکت کنیم.
پیرموذن تحقق رشد ۸ درصدی بر اساس برنامه 
هفتم توسعه را مشروط به برنامه ریزی برای 
سرمایه گذاری ارزی و ریالی دانست و افزود: 
معرفی ظرفیت های سرمایه گذاری برای جذب 
سرمایه های داخلی و خارجی و همچنین تاش 
برای افزایش سطح رشد نرخ تشکیل سرمایه 
ارتقای شاخص های  می تواند گامی مؤثر در 
توسعه پایدار، متوازن و بهبود وضعیت زندگی 

مردم به شمار آید.
نایب رئیس اتاق ایران حضور نمایندگان تجاری 
کشورهای آسیایی و آفریقایی، سفرا و رؤسای 
اتــاق هــای بازرگانی کشورهای هــدف در این 
همایش را بستر مناسب برای تاقی سرمایه 
و ایده های جدید ارزیابی کرد و اظهار داشت: 
در این همایش بیش از ۲۰۰ هزار میلیارد تومان 
پــروژه سرمایه گذاری در بخش های مختلف 
مــعــدن، گــردشــگــری، کــشــاورزی و … معرفی 
می شود و الگوپذیری از این  رویداد بین المللی 
و تعمیم آن به سایر استان ها می تواند تحول 

عظیمی در اقتصاد ایران رقم بزند.

۷۰ فرصت سرمایه گذاری در معادن
 بر اساس این گزارش، مدیرکل صنعت، معدن 
و تجارت کرمان گفت: فهرست ۷۰ فرصت 
سرمایه گذاری بخش صنعت و معدن استان 
آماده و در همایش بین المللی آیدکس ۲۰۲۴ 

این استان معرفی شده تا سرمایه گذاران از این 
ظرفیت ها استفاده کنند.

ــزود: اولــویــت هــای  ــ مــهــدی حسینی نژاد اف
سرمایه گذاری استان کرمان را از سال گذشته 
براساس سیاست های اباغی وزارت صمت 
و سیاست های استان در معرفی فرصت های 
سرمایه گذاری و تأمین نیاز واحدهای بزرگ 

صنعتی و معدنی احصا کردیم.
وی با بیان اینکه فرصت های سرمایه گذاری 
ــر تــأمــیــن نــیــازهــای  ــاوه ب ــان عـ ــرم ــان ک ــت اس
واحدهای صنعتی، معدنی و سایر فرصت ها، 
مسائل دانش بنیان استان را نیز شامل می شود 
عنوان کــرد: همچنین ظرفیت فــرآوری مواد 
معدنی و نیازهای صنایع و معادن بزرگ استان 
در قالب سرمایه گذاری در بخش خدمات، 
قطعه سازی و صنایع وابسته به آنها پیگیری 

می شود.
 مدیرکل صنعت، معدن و تجارت کرمان با 
اشـــاره به ضـــرورت شناساندن ظرفیت ها و 
فرصت های سرمایه گذاری استان به عنوان 
یکی از نیازهای مهم بیان داشت: حوزه های 
حتی  و  تــجــارت  و  مــعــدن  صنعت،  مختلف 
سایر حوزه ها نیاز به معرفی به سرمایه گذاران 
خــارجــی و داخــلــی دارنـــد و امــســال بــرگــزاری 
سفیران  حضور  با  آیدکس  کرمان  همایش 
کشورهای خارجی و سایر نمایشگاه ها می تواند 
فرصتی برای معرفی این ظرفیت ها فراهم کند.
 حسینی نژاد افزود: در حوزه صنعت و معدن 
به صــورت خــاص کمک می کنیم که در این 
همایش نیازهای استان در بخش زیرساخت ها 

بویژه در حوزه انرژی پیگیری شود؛ در این زمینه 
فرصت بسیاری برای تولید انرژی های پاک در 
استان کرمان وجود دارد و تاش کرده ایم که 
سرمایه گذارانی را برای این حوزه جذب کنیم تا 

زیرساخت های استان هم تقویت شود.

الزام قطع وابستگی تأمین مالی بانکی
محمدمهدی فداکار استاندار کرمان درآیدکس 
ما  سرمایه گذاری های  اینکه  بیان  با   ۲۰۲۴
به  کـــرد:  تصریح  ــت  اس بانک محور  بشدت 
تسهیات بانک ها عــادت کرده ایم در حالی 
که بهره ۲۰ تا ۳۰ درصدی به کار تولید نمی آید؛ 
و  بانک ها بگذرند  از  باید  ما  تولیدکنندگان 
مقوله تأمین مالی از سایر ظرفیت ها را به یک 

فرهنگ تبدیل کنند.
استاندار کرمان با تأکید بر اینکه باید ناف 
اقتصاد از بانک ها بریده شود تأکید کرد: عمده 
مشکل ایــن اســت که بانک محور هستیم و 
بانک ها  برعهده  تسهیات  نشدن  پرداخت 
نیز برخی امــور از جمله ازدواج، اشتغال و 

سرمایه گذاری را تعطیل کرده است.
وی یادآور شد: از سال ۹۱ تحریم نفتی سنگین  
بر کشور سایه افکند و شدید شــد؛ دهــه ۹۰ 
بایی بر سر اقتصاد ما آمد که این حوزه شرطی 
شد، لذا این دهه را از دست رفته می نامند.
ــه هــشــت درصـــد رشــد  ــالان همچنین اگـــر س
 ۹۰ به اقتصاد دهــه  اقتصادی داشته باشیم 
می رسیم اما اگر آن اتفاقات نمی افتاد اقتصاد 

ما آنقدر آسیب نمی دید.

اتاقهایبازرگانیبهدنبالسرمایهبرایاقتصاددانشمحورهستند

معرفی ۲۰۰ هزار میلیارد تومان پروژه سرمایه گذاری
توسعه

بر اساس درخواســـت فعالان اقتصادی بخش 
خصوصـــی، کمیتـــه ارزی اتاق ایـــران با مصوبه 
هیأت رئیســـه اتاق احیا شـــده و جلســـات این 
کمیتـــه هـــر دو هفتـــه بـــا حضـــور ذی نفعان و 

سیاســـتگذاران ارزی برگزار می شـــود.
کیوان کاشفی عضو هیأت رئیسه اتاق بازرگانی 
ایـــران گفت: کمیتـــه ارزی اتاق ایران در ســـال 
۱۳۹۷ به دلیـــل موضـــوع تعهـــدات ارزی که در 
آن بـــازه زمانـــی مطرح بـــود، برای نخســـتین 
بار تشـــکیل شـــد؛ چراکـــه در ســـال ۹۷ بعد از 
مدت هـــا، بازگشـــت ارز به کشـــور بر اســـاس 
قواعد و دستورالعمل های اباغی، اجباری شد 

و بخش خصوصـــی با این رویه و بخشـــنامه ها 
دچار مشکل شـــده بود.

عضـــو هیأت رئیســـه اتاق ایـــران ادامـــه داد: با 
توجـــه بـــه مشـــکات پیش آمده بـــرای بخش 
خصوصـــی در آن دوره، تصمیم بر این شـــد که 
کمیته ارزی اتاق ایران تشـــکیل شـــود تا بخش 
سیاســـتگذار و بخـــش خصوصـــی در حـــوزه 
ارزی بـــا تعامـــل یکدیگـــر برای رفع مشـــکات 

هم اندیشـــی کنند و این تجربه بســـیار موفقی 
بـــود. وی ادامـــه داد: بعـــد از مدتـــی، موضوع 
پیمان ســـپاری و رفـــع تعهـــد ارزی جـــا افتاد و 
کم کـــم کمیته ارزی هم به کار خـــود در آن زمان 
پایـــان داد؛ امـــا اخیـــراً داده هـــای مختلفی که 
از ســـطح کشـــور و از ســـوی فعـــالان اقتصادی 
در کمیته های تخصصـــی اتاق ایران و شـــورای 
گفت وگوی دولـــت و بخش خصوصـــی ارجاع 

می شـــود، عمدتاً درباره مســـائل ارزی است، از 
ایـــن رو هیأت رئیســـه اتاق ایران صـــاح بر این 

دید که کمیتـــه ارزی اتـــاق ایران احیا شـــود.
عضو هیأت رئیســـه اتاق ایران درباره دو کارکرد 
کمیتـــه ارزی اتاق ایـــران بیان داشـــت: کارکرد 
اول ایـــن اســـت کـــه کمیتـــه ســـعی می کنـــد 
سیاســـت ارزی کشـــور را بـــر اســـاس داده ها و 
مطالعات انجام شـــده، به سمت وســـو و مسیر 

مناســـب تر در جهت توسعه صادرات غیرنفتی 
هدایـــت کند و از ســـوی دیگر، بخشـــنامه ها و 
آیین نامه های متعدد حوزه ارزی که به ســـرعت 
هم تغییر می کنند و قـــدرت پیش بینی پذیری 
را از فعـــالان اقتصادی می گیرند، به شـــکلی با 
همـــکاری دســـتگاه ها تنظیم کنـــد که بخش 
خصوصی بتواند بـــا حداکثر پیش بینی پذیری، 

برنامه ریـــزی و فعالیت کند.

کمیتهارزیاتاقایراناحیاشد

ویژه

چرا برخی از فعالان بازار طا،  نمی خواهند 
قانون اجــرا شــود و از بیان  اطاعات خود 
در سامانه جامع تجارت حــذر می کنند؟ 
خیلی از کسانی که مجوز دارنــد و در حال 
فعالیت هستند،  اعتقاد دارنــد که باید به 
برابر  در  ایستادن  و  کنند  تمکین  قانون 
شفافیت  ــه  ب منجر  ــه  ک بخشنامه هایی 
مــی شــود،  درســـت نــیــســت. امـــا در عین 
حــال برخی فعالان ایــن حــوزه هستند که 
نمی خواهند چنین موضوعی عملیاتی شود 
و ترجیح می دهند مانند گذشته در بازار 
طا فعالیت کنند. اما سیاستگذار به غیر 
از آنکه در قانون آمده است که طبق تبصره 
چهار ماده ۱۸ قانون مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز، ثبت معامات انواع طا اعم از آب شده، 
شمش، مسکوکات و مصنوعات در سامانه 
جامع تجارت الزامی است و تخلف از ضوابط 
مذکور، موجب محکومیت به ضبط کالا و 
پرداخت جریمه برابر ارزش کالا خواهد شد، 

به دلایل مختلف به دنبال آن است که این 
بازار شفاف شود تا مردم هم دیگر با تخلف 

برخی طافروشان مواجه نشوند.
بعضاً دیده شده که مردم بعد از خرید طا 
متوجه شدند آن طا عیار واقعی را ندارد 
و از آن چیزی که فروشنده اعــام کــرده، 
بسیار پایین تر اســت؛  حتی در ایــن حوزه 
کم فروشی هایی هم گــزارش شده است. 
طای  خواستند  آنــکــه  از  بعد  بــرخــی هــا 
خریداری شده را به فروش برسانند،  موقع 
خــرد شــدن طــای خــود متوجه شدند که 
وزن آن قطعه،  از جنس طا نبوده است 
اهمیت  که  دیگر  نکته  دارد.  ناخالصی  و 
بسزایی دارد، این است که خرید و فروش 
طاهایی دزدی و تقلبی به حداقل خواهد 
رسید. لــذا ثبت اطــاعــات طافروشان و 
هر واحــد صنفی که در این حــوزه فعالیت 
می کند،  می تواند به شفافیت کمک کند. 
ثبت  پی  در  قانونگذار  که  بعدی  مبحث 
اطاعات در سامانه جامع تجارت است، 
 مربوط به قاچاق اســت. برخی گزارش ها 
از ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز گواه آن 
اســت که بخشی از طاهای وارد شــده به 

شده  قاچاق  کشورها  سایر  به  کشورمان 
است. قاعدتاً اگر از زمان واردات شمش طا 
 تا مراکز تولید و عرضه، رویه ها و فرآیندها 
مشخص و شفاف باشد، دیگر سرمایه ملی 
کشور قاچاق نمی شود و همچنین مردم با 
اطمینان می توانند طای مورد نیاز خود را 

خریداری کنند.
ــم طی  ــر ه ــواه ــا و ج ــه صــنــف ط اتــحــادی
اعامیه ای لزوم ثبت معامله سکه و طا در 
سامانه جامع تجارت را مطرح کرده تا از این 
طریق هم سامان دهی نسبی به بازار سکه و 
طا داده شود و هم اطاعات کامل مربوط 
به معامات فلزات گرانبها بــرای نظارت 
در دسترس باشد و از سوء استفاده های 
احتمالی جلوگیری شود. در این مورد ستاد 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز صراحتاً اعام کرده 
است که ثبت معامات بازار طا در سامانه 
جامع تجارت الزامی است؛  زنجیره از بابت 
ثبت و خرید و فروش باید شفاف شود، در 
غیر این صورت، تروریست های اقتصادی از 
طریق طا، کالای قاچاق و مواد مخدر به 
کشور وارد می کنند. محمدمهدی برادران،  
معاون وزیر صمت نیز ضمن اشاره به رفع 

در  طافروشان  موجودی  ثبت  ابهامات 
سامانه جامع تجارت، اعام کرد که با رفع 
ابهامات موجود برای طافروشان که منجر 
به نگرانی و در نهایت اعتراض آنها شده 
بود، بیش از ۸۳۵ هزار واحد عرضه  سکه، 
اطاعات خود را در سامانه جامع تجارت 
ثبت کرده اند و از جامعه  ۳۵ هــزار نفری 
)واحــدی( طافروش؛ کمتر از هزار واحد 
هنوز احتمالاً دارای ابهام هستند. طبق 
آماری که ما داریم، گواه بر همراهی اصناف 
است. ضمن اینکه صنایع که مستقیماً با 
وزارت صمت ارتباط دارنــد، در این زمینه 
طی جلسات بسیار خوبی که برگزار شد، 
ح تأکید داشتند که در  بر اجــرای این طر
این صنف شفافیت بیشتری حاصل شود 
و کــالای باضمانت و طا با عیار مشخص 
به مردم عرضه شود. این درخواست خودِ 

صنف طافروش کشور است.
او تأکید کرد: عمده اصناف به دنبال همراهی 
ح به گونه ای اجرا می شود که  هستند و طر
عاوه بر رعایت حقوق مصرف کننده، صنف 
نیز  آسیب نبیند. صنف طافروشان، صنفی 

است که امانت دار مردم بوده و هست.

ایراناقتصادیگزارشمیدهد

چرا برخی از طلا فروشان روبه روی قانون 
قرار گرفتند؟

گفتنی اســت،  با وجــود همراهی هایی که 
قانونگذار  با صنف طافروشان دارد،  برخی از 
آنها واحد صنفی خود را تعطیل کردند. صنف 
طافروشان بر این نکته تأکید داشتند که 
در اجرایی کردن موجبات سامانه مودیان، 
تمامی همکاری های لازم را خواهند داشت 
اما عاوه  بر اینکه با تعدد سامانه ها درگیر 
هستند و این موضوع آنها را سردرگم می کند، 
مخالف اصلی با ثبت اطاعات و معامات 
در سامانه جامع تجارت هستند و مشکل 
اصلی آنها سامانه جامع تجارت است. در 
حقیقت صنف طافروشان معتقد هستند 
که چرا باید سرمایه یا موجودی واحد خود 
را در سامانه جامع تجارت ابراز کنند؛ آنها 
معتقدند که این سرمایه نه تنها بعضاً پس 
از چندین نسل به آنها رسیده و سرمایه ای 
شخصی است، که می تواند برای صاحبان 
این سرمایه خطرآفرین باشد و حتی جان 
آنها را تهدید کند! ضمن اینکه برخی از این 
اصناف تهدید می کنند که اجرایی شدن این 
طرح، منجر به خروج سرمایه آنها از کشور 
خواهد شد. بر این اساس وزارت صنعت، 
معدن و تجارت در بخشنامه ای، تسهیاتی 
تازه برای ثبت معامات طا در سامانه جامع 
تجارت یا سامانه مودیان در نظر گرفته است 
که شامل هفت بند بوده و به صورت شفاف 
به موضوع می پردازد. یکی از مهم ترین نکات 
این بخشنامه این است که ثبت موجودی 
اولیه در سامانه جامع تجارت، مربوط به 
دارایی های شخصی یا سرمایه ای کاسبان 
که در جریان تولید و فروش قرار نگرفته، 
نمی شود؛ بنابراین بهانه های عدم تمایل 
به اطاع رسانی سرمایه های خانوادگی و... 

منفی است.
ــن مــیــان حــمــیــدرضــا دهــقــانــی نــیــا،   در ایـ
سخنگوی ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز درخصوص ثبت سرمایه طافروشان 
در سامانه جامع تجارت و صــدور صورت 
حاکمیت  گــفــت:  الکترونیکی،  حــســاب 
ــت و  یکصدا بــه دنــبــال اجـــرای قــانــون اس
ــن مسیر فــعــالان در صنف  قــاعــدتــاً در ای
مربوطه حتماً همکاری لازم را خواهند کرد. 
براساس بخشنامه صادره و لاجرم منطبق 
با دستورالعمل تبصره ۴ ماده ۱۸ قانون است 
زنجیره از بابت ثبت، خرید و فروش و غیره 
باید شفاف شود و ثبت آن الزامی است و 

باید انجام شود.
او در پاسخ به این سؤال که براساس صدور 
فروشندگان  ــا  آی صمت  وزارت  بخشنامه 
دیگر الزامی برای ثبت سرمایه در سامانه 
جامع تجارت ندارند، بیان داشت: براساس 
هماهنگی های صورت گرفته باید صادرات، 
واردات و تولید ثبت شــود. براساس سند 
بالادستی )دستورالعمل تبصره ۴ ماده ۱۸ 
قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز( این ثبت 
شامل رویه های انتقال، فروش و موجودی 

هم است و آنچه که مدنظر است، موجودی 
است و شاید بهتر باشد به جای سرمایه از 

کلمه موجودی استفاده کنیم.
 

تبصره 4 ماده 18 قانون مبارزه با 
قاچاق طلا و ارز ابهام دارد

محمد کشتی آرای، عضو کمیسیون تخصصی 
طا و جواهر اتاق اصناف ایران بیان داشت: 
قانون تبصره ۴ ماده ۱۸ یک دستورالعمل کلی 
است، این دستورالعمل از بدو شروع یعنی 
از مرحله واردات طا از گمرکات را شامل 
می شود. ستاد مرکزی قاچاق کالا و ارز اشاره 
دارد به میزان طاهایی که در چند ماه اخیر 
که در مرکز مبادله طا و ارز فروخته شده و 
ارزش آنها به چند میلیون دلار می رسد. لذا 
این مسأله درســت است و حاکمیت باید 
بداند که این طا به چه کسی فروخته شده 
ضمن اینکه کاماً هم مشخص است که این 
طاهای فروخته شده در مرکز مبادله طا 
و ارز به چه کسی فروخته شده است. لذا 
باید دانست که این طای فروخته شده 
چه میزان وارد چرخه تولید و چقدر تبدیل 
به مصنوعات طا می شود و در دست مردم 

است.
ــزود: آیــا ایــن طــاهــا وارد سیستم  ــ او اف
مصنوعات طا شده یا به چرخه دیگر وارد 
شده است. در مجموع قانون مذکور کلی 
است و ابهاماتی دارد که این ابهامات باید در 
زمان حل شود. دستورالعمل برای بسیاری 
نامفهوم است که باید دارایی خود را ثبت 
کنند یا سرمایه خود را ثبت کنند. نکته 
مهم این است که واحدهای صنفی دارای 
۲۱ رسته اند که حدود ۲۰ درصد واحدها با 
تولید و توزیع طا سر و کار دارند و حدود ۸۰ 

درصد واحدها خدماتی است.
کشتی آرای بیان داشت: صنف طا یکی از 
شفاف ترین صنوف کشور است. در چند 
سال اخیر در بحث مالیات و مالیات دهی 
همه واحدها سیستماتیک عمل می کنند.

امور  سازمان  سخنگوی  موحدی،  مهدی 
ــدور صورتحساب  مالیاتی درخــصــوص ص
الکترونیکی در حوزه طا نیز بیان داشت: 
از اول دی ماه سال ۱۴۰۲ که قانون پایانه های 
فروشگاهی به حکم قانون تسهیل مودیان 
برای صنوف لازم الاجراست، تاش ها را در 
سازمان امور مالیاتی برای اتصال فعالین 
حوزه طا، جواهر و پاتین انجام دادیــم و 
از بین ۵۰ هزار فعال صنفی طا، جواهر و 
پاتین که دارای پرونده مالیاتی هستند، 
حدود تقریباً ۱۰ درصد یعنی حدود ۵ هزار 
مودی صنف طا، جواهر و پاتین حداقل 
ما  ــرای  ب را  الکترونیکی  صورتحساب  یک 
انجام داده اند که تا این لحظه مجموعاً ۷۰۰ 
هزار صورتحساب الکترونیکی را در سامانه 
مودیان در قالب الگوی صورتحساب طا 

ارسال کرده اند.

عکس:ایران

بازارطلا

از بین ۵۰ هزار 
فعال صنفی طا، 

جواهر و پاتین 
که دارای پرونده 
مالیاتی هستند، 

حدود تقریباً ۱۰ 
درصد یعنی حدود 

۵ هزار مودی 
صنف طا، جواهر 

و پاتین حداقل 
یک صورتحساب 

الکترونیکی را برای 
سازمان مالیاتی 

ارائه داده اند
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